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A Papp Ferenc Barlangkutató Egyesület elnöke 



Tevékenységünk 
 

Barlangi és felszíni túrázás, természetjárás 

 
Célunk a természet- és barlangjárás sport célú művelése, valamint a tagok fizikai 

állóképességének fenntartása, fejlesztése, rendszeres testedzésének biztosítása 

gyakori barlangi- és felszíni túrázással. Éppen ezért, egyesületünk rendszeresen 

szervez tagjai, ismerősök, barátok, lelkes amatőrök és érdeklődők részére jó 

hangulatú barlangi és felszíni túrákat országhatárainkon belül és kívül egyaránt. 

A jelentősebb hazai barlangok szinte mindegyikében jártunk már, a környező 

országok közül pedig Erdély, Montenegró, Szlovénia, és Olaszország tartoznak 

leggyakoribb úti céljaink közé. 

 
Tudományos barlangkutatás 

 
A Papp Ferenc Barlangkutató Egyesület egyik kiemelt célja a barlangok és 

földtani környezetük megismerése és kutatása, barlangfeltárás, a kutatás 

feltételeinek megteremtése, az elért eredmények széleskörű elterjesztése 

hazánkban és külföldön. Egyesületünk tagjainak részvételével rendszeresen 

szervezünk kutatási célú hétvégéket, hosszabb-rövidebb túrákat, valamint nyári 

táborokat. Kutatómunkáinkat egyénileg, vagy más hazai és külföldi barlangász 

egyesületekkel közösen végezzük a hazai és nemzetközi barlangkutatással 

foglalkozó egyesületekkel, intézményekkel, szervezetekkel kiépített 

kapcsolatok további erősítése, illetve a hazai egységes barlangkutatás 

támogatása és az abban való aktív részvétel jegyében. 

 
Természetvédelem, karsztobjektumok védelme 

 
A barlangok kutatása mellett fontosnak tartjuk a barlangok és karsztobjektumok 

védelmét. Barlangi túravezetés, kutatómunka során, minden esetben szem előtt 

tartjuk a barlangok hosszú távú fenntarthatóságát. Természetvédelmi 

programokat szervezünk és rendszeresen részt veszünk olyan akciókon, 

amelyeken a karsztobjektumok külső szennyeződésektől való megtisztítása 

történik. 

 
Oktatás, természeti nevelés 

 
Egyesületünk egyik célja a barlangászat népszerűsítése, megismertetése 

szélesebb körben, mivel tapasztalataink szerint a magyar társadalom nagy része 

keveset tud hazai barlangjainkról és az azokban megtalálható természeti 

kincseinkről. Fontosnak tartjuk a lakosság, és főként a fiatalok nevelését, 

oktatását, képességfejlesztését és ismeretterjesztését természetvédelem illetve 

barlangvédelem terén. Célunk a társadalom szélesebb körére kiterjedő természeti 

nevelése, továbbá az egészséges életmód népszerűsítése. Egyesületünk 

tanfolyamokat és egyéb rendezvényeket szervez a természet és a barlangok 

megismerésének, védelmének széleskörű elterjesztése céljából és figyelmet fordít 

az ifjúság és utánpótlás nevelésére, táborok, túrák szervezésével is. 

 
Közösségi élmény 

A közös barlangi és felszíni túrázás során együtt megtett kilométerek, a kutató  és 

feltáró tevékenység során átélt izgalmas és örömteli pillanatok teremtik meg  

számunkra a csapat- és közösségi működés élményét. Az egyesületi helyiségünk 

továbbá kiváló helyszínül szolgál arra, hogy a barlangjárással, barlangkutatással, 

természetvédelemmel összefüggő elméleti ismereteket összejövetelek, 

előadások, fotóvetítések, élménybeszámolók alkalmával megosszuk egymással 

és minden kedves érdeklődő Vendégünkkel. 



2021. ÉVI PROGRAMJAINK 

 

HETI RENDSZERŰ GYAKORLÓ ÉS OKTATÓ TÚRÁK BUDAPESTI BARLANGOKBAN, A 

BARLANGI TÉRKÉPEZÉS FEJLESZTÉSE 

 

2021-ben is folytattuk a rendszeres túrákat a budapesti barlangokban (Mátyás- és 

Ferenc- hegyi-barlang). Ezek a heti rendszerűségű edzőtúrák biztosítják tagjaink 

számára a megfelelő állóképesség fenntartását. Jellemző az összetételre, hogy 1-2 

külsős érdeklődő rendszeresen csatlakozik hozzánk. Céljaink a természetvédelem és 

az egészséges életmód népszerűsítése, ill. az újabb tagok toborzása.  

Ezen túrák során számos érdeklődőt láttunk vendégül, akiknek megmutattuk a 

barlangok és barlangkutatás, barlangjárás szépségét. A túrák során a vendégeknek 

oktattuk a barlangjárás, barlangi mozgás szabályait és módszereit. Minden 

alkalommal sort kerítettünk arra, hogy - előképzettség és életkor függvényében - 

oktassuk őket a geológia, barlang kialakulás, természetvédelem-barlangvédelem 

kérdéseire. Sok esetben olyan céllal mentünk a túrákra, és olyan kísérleteket végeztünk 

(fotózás, térképezés) melyek során felmerültek további kérdések. Ilyenkor ezek részletes 

megbeszélésére és magyarázatára is időt fordítottunk. Szempont volt, hogy ne csak 

fizikai edzés, hanem elméleti oktatás is része legyen a barlangtúráknak.



AZ EGYESÜLET SZERDAI KLUBGYŰLÉSEI 

 

Esemény: az Egyesület szerdai klubgyűlései 

Helyszín, időpont: az Egyesület klubhelységében, minden szerda este 

Esemény jellege: társasági összejövetel, túramegbeszélés, felszerelés-karbantartás, előadások 

Az esemény célja: kapcsolattartás 

Résztvevő PFBKE tagok: valamennyi tag 

Résztvevő külsős személyek: barátok, családtagok, barlangkutatók 

 

Egyesületünk tagságának a barlangtúrák mellett a legfontosabb találkozási alkalma a 

minden héten rendszeresen megtartott szerdai klubest. Ezeken az összejöveteleken 

számolunk be egymásnak (azoknak, akik nem tudtak részt venni rajtuk) a hétvégi, hét 

közbeni túrákról, tisztítjuk meg és rakjuk rendbe a közösen használt felszereléseket, 

valamint ekkor tervezzük meg és készítjük elő az elkövetkező eseményeket.  

 

TANFOLYAM 

 

Esemény:    TopoDroid tanfolyam                                   

Helyszín, időpont: PF klub  ,  Mátyás-hegyi-barlang, 2021 Június - 2021 Október              

Esemény jellege: Tanfolyam 

Az esemény célja: Oktatás                              

Résztvevő PFBKE tagok: Holl Balázs 

Résztvevő külsős személyek: sokan 

 

Egy kis statisztika: 

Volt 24 jelentkező. 

Ebből 16-an részt is vettek legalább egy alkalmon. 

Volt 21 meghirdetett gyakorlat, 10 meg is lett tartva. 

5 előadás, 8 fős átlagos létszámmal. 

 

A Tanfolyam a TopoDroid barlangtérképező program használatának elsajátítását tüzte ki célul. 

Épített az előző évi általános térképező tanfolyamra, többen annak hallgatói közül részt is vettek 

rajta. A tanfolyam alapvetően a Gortani csoporton belül lett meghirdetve (barlangász 

csoportokat és egyéni kutatókat összekötő levelező csoport), de voltak résztvevők azon kívül is. 

Mivel a program nagyon gyorsan fejlődik, a tanfolyam az alapokkal próbálta megismertetni a 

résztvevőket.  

 

2021.06.19-21. PÉNZ-PATAKI KUTATÁS  

 

Esemény: Nyári Pénz-pataki bontás                                    

Helyszín, időpont: Pénz-pataki-víznyelőbarlang, 2021.06.19-21.            

Esemény jellege: kutatás 

Az esemény célja: Egy ígéretes oldalfolyosó bontása                                

Résztvevő PFBKE tagok: Csepreghy Anna, Vági Alexandra, Vági Domonkos, Nagy Edit, 

Marosvári Etelka                                              

Résztvevő külsős személyek: Csepreghy Ferenc (Csaszi), Nagy János, Hegedüs Panna 



  

Összefoglaló: 
Viszonylag kompakt bontó akcióra készültünk, így szombaton kora délelőtt érkezett meg a csapat 

a barlang bejáratához közeli parkolóba. Rögtön öltöztünk is, és indultunk a víznyelőhöz. 

Ugyan a felszínen baráti 30-35 fok uralkodott, a barlangban ez hamar elképzelhetetlennek kezdett 

tűnni. Az overallok átázásával párhuzamosan fáztunk egyre jobban. Erre szerencsére megoldást 

jelentett a bontás, hamar kimelegedtünk. 

Először két helyszínen bontottunk. A Soviniszta-átjáróban klasszikus, vödrözős-lapátolós-

iszapolós volt a munka. A másik bontási helyszín a Jutka-kürtő alatti oldalágban volt, itt lehetőség 

volt kevésbé ortodox bontási módszer kipróbálására is: Csaszi egy fentebbi szakaszon a patakba 

helyezett slagot vezetett le egészen a bontási pontig, így lapátolás helyett vízzel fellazított, apró 

kavicsos hordalékot kellett továbbítanunk a főág felé. Ez utóbbi módszer meglehetősen 

hatékonynak bizonyult, ezért a nap végére az egész csapat erre koncentrált, főleg, mivel a 

Soviniszta-átjáró elkezdett vizesedni, még kellemetlenebbé téve a vödrözést. 

Az oldalág bontásának hatékonysága nagyon fellelkesítette a társaságot. Ugyan egyelőre 

viszonylag rövid szakaszról van szó, de mivel kanyargós, az üledék továbbítását több ponton 

segíteni kellett kéziszerszámokkal, vagy jól bevált taposó stratégiával. Bontó teamünk külsőleg 

hamar hasonlítani kezdett egy kondányi dagonyában fetrengő vaddisznóra. Etelka úgy igyekezett 

orvosolni a dolgot, hogy időnként a nyakunkba locsolt egy kis vizet a slaggal (természetesen 

véletlenül). 

Edit ruhája volt a legvékonyabb a társaságban, ezért egy arra járó túrázó társasághoz csapódva 

távozott délután. A csapat további része körülbelül délután hatig bírta a gyűrődést, addigra 

mindenki átázott-átfázott. 

Kiérkezést követően ráérősen öltöztünk a barlangbejáratnál, a patakban átöblítettük az 

overallokat, amelyek így visszanyerték az eredeti piros színüket. Ki-ki kedve szerint otthonról 

hozott sütivel/sörrel készült rá a táborhelyig való sétára. Ezalatt többször megpillantottunk egy 

arra kíváncsiskodó rókát. Nem sejtettük, hogy a csapat nemezise mutatkozik be épp; még 

aranyosnak tűnt. Az ellenünk irányuló terrorcselekményeit lejjebb olvashatjátok. 

A táborhelyen ráérősen megvacsoráztunk, majd Csaszi, Domi, Szandi és én levezetésképpen 

rövid térképezésre indultunk. Egy felszíni térképezési ponthoz viszonyítva szerettük volna 

bemérni a barlang bejáratát. A vártnál hosszabb ideig tartott a művelet, különféle technikai 

nehézségek miatt. Irigykedve gondoltunk a tábortűz mellett lustálkodó többiekre (pedig, ha tudtuk 

volna…) 

Másnap reggeli után ismét overallt öltöttünk, és elindultunk a Jutka-kürtő alatti oldalághoz. Pár 

óra bontás után úgy döntöttünk, ennyi dagonyázás elég volt a lelkünkben élő malacnak, 

összeszedtük az eszközeinket, és kifelé indultunk. Mivel hamarabb értünk ki a vártnál, még volt 

időnk alaposan tisztára mosni a cuccainkat, és a táborhelyen kényelmesen semmit tenni indulás 

előtt. 

Naplemente környékén búcsút vettünk a Bükktől, és hazaindultunk. 

Ahogy kifordultunk a műútra kocsival, „kedves” ismerős kocogott szembe a padkán: A Róka. 

Épphogy csak nem integetett. 

Dr. Csepreghy Anna 



  
A barlang bejárata közelében és a Róka (Panni és Edit képe) 

  

Közös kalandjainkról Edit számol be: 

2021 júniusában Csaszi vezetésével látogattuk meg a Pénzpataki víznyelőt néhányan a PF-ből. 

Én első alkalommal ereszkedtem le, sajnos öltözékem kevésnek bizonyult a helyi viszonyokhoz 

képest, hamar lilára fagytam bontás közben. Egy másik csapattal ki tudtam jönni hamarabb a 

felszínre, visszatértem a táborhelyünkhöz. 

Míg a többiek kiérnek, belakom a tábort, volt időm a napon kényelmesen tollászkodni, ruháimat 

szárítani. Derékalj felfúj, kávé lefőz, keksz kikészít, könyv elővesz. Egyik száradóruhafordítós 

sétámból visszatérve meglepődve látom, hogy egy kis vörös bitorolja a helyemet, fejét a Győri 

édes zacskójába beledugva két pofára zabálja a kekszemet. Rákiáltottam, szép szemével 

szemrehányón rám nézett, majd kicsit arrébb oldalgott. De ez csak a beetetés volt. Hamarosan 

egy reggelig tartó eszelős rókatánc vette kezdetét. Félelemérzet nélkül rontott felém, hol a 

szendvicsemért loholt, hol az ásványvizem kapta fel, egyre dühödtebben vinni akart valamit. 

Érezte, nem vagyok rá veszélyes. Mígnem felkapta a KISHÁTIZSÁKOM, benne a barlangban 

lévő csoporttagok irataival, pénztárcáinkkal, slusszkulcsokkal. Ez felszította harci kedvem, utána 

vetettem magam, visszaszereztem a zsákom, megmentettem az értékeket. Felszerelkeztem egy 

nagy bottal is, készülve az ellentámadásra, mely nem maradt el. A csata ezen részén segítségemre 

sietett egy eddig csak kedélyesen telefonján meccset néző, sörözgető, néha körbeszemlélő úr is, 

(akiről kiderült, hogy régről ismerősök a komával, sőt jóbarátoknak nevezhetjük őket, mivel az 

úr rendszeresen piknikezni járt a parkolóba, és kölyökkora óta etette a rókát). Az úr hozzávágott 

egy farönköt a jószághoz, majd én is kupán vágtam rókaverő botommal nagy lelkiismeret-

furdalások közepette. Elkullogott. 

Ekkor megérkeztek a többiek. Miután lepakoltak, rendbe szedték magukat, néhány szóban 

felvázoltam az addig történteket, mire számítsanak, ne hagyjanak kint semmit, mivel ravaszdi 

ellenfelünk hamarosan visszatér. Szemükben láttam a kételyt, nem lehet az akkora ellenfél. 

Hamarosan besötétedett, lobbant a tűz, sercegett a szalonna, pohárba került, mi oda kívánkozott. 

Apró lábak futása zörgött az avaron, hátulról, erdő felől rohanva támadott hátba minket, 

próbálkozott újra és újra. Ádáz szelleme senkit nem kímélt, autó alól elcsente, majd elvonszolta 

Panni kisbegjét , szétrágott zsinórral , pár méterre a tábortól találtuk meg. Bebújt a sátorkülső alá, 

tappancsnyomokat hagyva a belsőn bejutni próbálkozott, majd éjszaka meg is rágta azt. Tébolya 

ragadós volt, Eti és Janó cselt eszelt ki, csapdát állítottak, virslicsalival, sörösdoboz kolompot 

akasztva rá, halljuk, ha ráharap a vad. Feszült csendben, lámpákat leoltva ültünk a tűznél, Janó 

jobbján kikészítve a botja, ugrásra készen, ha zörren a kolomp. Vajon rókát fog-e? Kolomp zörren, 

https://www.pfbke.hu/fenykepek/penz-patak-2021.06/1.html
https://www.pfbke.hu/fenykepek/penz-patak-2021.06/2.html


Janó ugrik… megbotlik, botjába dől, jajszó hagyja el ajkait,hörög. Eti, fegyvertársa a csatában, 

mellé térdel, bátorítja. Janó elhaló hangját alig hallani: "Menj, Eti, hagyj itt engem, kapd el a 

rókát!" De addigra Vulpes vulpes elinalt, nem tudtuk tőrbe csalni. 

Éjszaka már csak néhány atrocitást követett el: Csaszit megpróbálta kifordítani a függőágyából, 

a kukát teljesen szétbontotta, az éjjeli pisilőkre a frászt hozta a semmiből megjelenő, zölden 

villogó szemeivel. 

Tanulság: kuka mellé nem jó sátrat verni, víznyelő barlangba ne menj neglizsében. 

 

2021.08.23.31. PREZ-KUTATÁS 

 

Esemény: Prez-ET5-Boegan-S3 kutatása a Caninon                                           

Helyszín, időpont: Abisso Cesare Prez - ET5 - Abisso Eugenio Boegan - Abisso A SW Del Col 

Delle Erbe (S3), Canin, Sella Nevea, Olaszország, 2021.08.23-31                            

Esemény jellege: kutatás 

Az esemény célja: A 2019-ben félbeszakadt kutatás folytatása. Az S3-barlang bekötése  a 

rendszerbe                      

Résztvevő PFBKE tagok: Egri László és Gordos Erik                                

Résztvevő külsős személyek:  Modor és Boros Norbert Kinder 

Nem kizárólagos PF-es kutatás. A Gortani Team nem oly régi nyári táboraiból szűrődtek ki a 

résztvevők.  

 

 Mikor az idő összekeveredik...... 

Még el sem indultunk, de az Erik már lázban égett. Mint minden akciónk előtt, ekkor is 

tervezgettünk, álmodoztunk, nézegettük a térképet, és a poligont. A következő célunk az S3-lett. 

Erik annyira rákattant a dologra, hogy otthon amikor beszélt róla, már csukott fülekre 

talált  Gondolom nem szó szerint, de már biztos hogy az unalomig hajszolta a barlangot.... De 

ne rohanjunk ennyire előre a „múltba”, inkább nézzük meg, hogy mit hozott nekünk a „jövő”... 

  

S3-barlang.                                               Erik.                                   

Annó: 

Egykor, mikor elkezdődött a mi kutatásunk a barlangban, még csak egy egyedül álló barlang volt 

a sok közül. De már akkoriban is sejthető volt, hogy ez nem marad így. Hiszen egy olyan markáns 

Vetősík mellett húzódik (K-Ny), ami még hozhat meglepetéseket. Aztán elkezdődött valahogyan, 

de ez majd egy újabb bejegyzést kíván majd meg.... Nagy vonalakban nézve, pár év leforgása 

https://1.bp.blogspot.com/-REe3GWfGZMo/YUb9FpUzOzI/AAAAAAAAQMI/Zy8NYpHHkvAR3JBWsSHLBNo60u3fLm7pgCLcBGAsYHQ/s1920/1.+%C3%A1bra,+S3+t%C3%A9rk%C3%A9p.tif
https://1.bp.blogspot.com/-DSvveYMV3us/YUIkvHr5WiI/AAAAAAAAQLo/kj7DqfMKKhQMReebz0GXXnvkThC0FiRMgCPcBGAYYCw/s4608/P1080970.JPG


alatt sikerült a barlanghoz kötnünk a föld alatt az ET5-barlangot, a Boegán barlangot, és találnunk 

sok-sok szép kürtőt, meandert, és fosszilis járatot... 

Ismét kis csapat indul a Kaninra, hogy egy kimaradt évet bepótoljon, és hogy újabb eredményeket 

érjen el a Barlangkutatás világában. E. Lacc, G. Erik, B. Norbert /Kinder/, és Én Modor. 

2021 08 23 Hétfő. Veszteség, vagy nyereség: 

Csúsztunk egy napot, mert sok csapadékot ígért a meteorológia. Eredetileg Vasárnap jöttünk 

volna... Erik, Lacc, jómagam megérkeztünk Sella Neveába kb 14h-kor. Nagyon jó időt futottunk, 

csak a Kinder nincs itt. Tanakodtunk kicsit, hogy mi legyen, de úgy döntöttünk, hogy megvárjuk 

lent, mert Ő még messze van, valahol Szlovéniában. Irány a Tóhoz, és kezdődik a várakozás. De 

ez már mindegy is, hisz itt vagyunk, és elkezdődött! Éjjel 22h-kor érkezik a Kinder, de mi már 

alszunk... 

 

Bivakba érkezés 

 

2021 08 24 Kedd.    Egy nehéz nap a karszton, és alatta: 

Ébredés, felmálházás a Gilberti házhoz. Mivel egy kellemes felvonó lift visz minket +750m-el 

közelebb a célunkhoz, ez nem mondható tragédiának. Sőt ez egy kellemes ringatózás az alattunk 

elterülő karszt felett. „vajon melyik mélyedés rejti majd a jövő barlangászai számára a bejáratot 

a Gortani barlangrendszerébe”? 

Kilőttük magunkat, a mi kis Űrszondánkkal: 

Rövid kávézgatás, és már száguldunk is tovább a Prez-hez. Száguldunk... Hm... Felszíni cuccok, 

barlangos felszerelés, bivak cucc egy hétre, közcuccok... Szóval csak úgy hasítjuk a Karsztot a 

két hágón át a barlanghoz. Délután 13h-ra el is érjük a bejáratot. Tanakodás, kajálás, indulás a 

Bivakba. Menet közben azért hogy ne legyen annyira egyszerű, Lacc átszerelte a 100-as aknát. 

Ezt elég rosszul tűrtük, de a végeredmény mindenképpen pozitív lett. Így játható a barlang ezen 

része akkor is, ha fent esik az eső. Fél kilencre el is érjük leendő otthonunkat az elkövetkező egy 

hétre. Az eddig oly szomorúan árválkodó sátrunk, és a luxust idéző csapunk /Pár éve sikerült 

bevezetnünk a vizet a Bivakba. Lehoztunk 12m slagot, és egy kerti csapot. Nem kapunk nagy víz 

hozamot, de azt a sátorból elérve adja. Nagyjából 10 percenként összejön 0,5l./ most egy kissé 

vidámabban kacsint ránk.. Rendbe rakjuk kicsit a sátrat, és a vízvezetéket, és kezdődik is a főzés, 

és a pálinka ivás  Megbeszéljük a teendőket, és megkezdődik a zónaidős átállításunk. Erre azért 
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van szükség, mert délutánonként várható a helyi Monszun. S ekkor nem szeretnénk rossz helyen 

lenni. Holnap még szolidan 02-kor kelünk, de a későbbiekben 00-kor fogunk kelni. Visszaérkezés 

tervezett utolsó időpontja innentől 12h, és alvás 16h-kor! 

2021 08 25 Szerda        Vírus az űrszondában... 

Lacc nem érzi magát valami fényesen. Valami vírusos sz@rt szedett össze.... Ma a Bivakban 

marad, reméljük jobban lesz! És ugye egy Bivakban ha van valakinek valamilye, az hamarosan 

mindenkinek lesz.... 

 

Et5-Et6 átjáró meander tetejénél. 

 

 

Újra tervezés. 3 fővel nehéz, de megszületik a döntés.: 

Erik, Kinder kiszerelik az Erik-hidját befelé irányban. Én meg beszerelem az új útvonalat az ET6 

foszil felé. Akát hogy is, de középen valamikor majd találkozunk. Ez az új útvonal, amit „tavaly” 

találtunk nagyjából 1h-t fog könnyíteni a napi menetben.. Így is lett. Minden klappolt is, sőtt még 

véletlenül találtunk 60m új járatot az ET6-ET5 foszilok között. Eközben a Kinder videózott-

fotózott egy későbbi projektünkhöz... Szépen eredményesen elment a nap. Mikorra vissza értünk, 

a Lacc jobban lett. Mi meg kicsit nem annyira.. 16h. Alvás. 

2021 08 26 Csütörtök       Avagy a kristály tükör meghasad.... 

Kinder-Lacc térképeznek az ET6-fosszilban, és környékén. Ha valaki már térképezett barlangban, 

az tudja, hogy milyen át fagyós meló. De a további kutatások szempontjából elengedhetetlen! 

Hosszú hideg munkanap, kevés mozgással. Úgy kell elképzelni a dolgot; fogsz egy hűtőszekrényt 

otthon, és kinyitod az ajtaját. Hideg jön ki belőle ugye? Na akkor még lejjebb tekered a hőfokot, 

kb 4c-ra, a 7c-ról. Majd befekszel, és az egészet megspékeled egy ventilátorral. Na abban fekszel, 

hasalsz, időnként arrább mászol 6-8h-át! Hát valami hasonló... Szóval feltérképezték a dolgokat! 

Szerintem ez az elfoglaltság a leg megterhelőbb az egész barlangászat során! 
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Térképezés.                                                          Tihany mászása. 

Erikkel ketten pedig neki mentünk újra a Tihany nagy kürtőjének, hogy most már aztán 

felmászunk. Jelenleg a mászás kb 20m-el van a vélhető teteje alatt. Reménykedtünk, hogy amikor 

elétjük a tetejét találunk egy nagy tágas járatot. Hiszen itt nagyon nagy vizek jönnek időről-időre... 

Fúrás, fúrás, fúrás... De nincs egyértelmű irány. Már fent vagyunk a tetejében, és össze zárult 

felettünk járhatatlanra. Lehet hogy tágítgatással feljebb, beljebb lehetne jutni pár métert, de ez 

nem biztos. Vissza ereszkedve egy kicsit, talán fel lehetne menni. De ez a hely túl közel van a 

vizes részhez. Ha itt mászás közben jön a víz.... Szóval feladtuk! Majd egyszer az Olaszok talán 

beereszkednek. Vagy majd mi kötjük vissza a járatot... Vissza a Bivakba. Ekkor kiderül, hogy az 

Erik csizmája nem hogy kilukadt, de le vált a talpa!!!! pffffff, és ez most nem a PF.... 

202.08.27 Péntek       Mászás ásás: 

Lacc ma is a Bivakban marad, hogy Erik mozoghasson. Hármasban indultunk áttörni a North 

Facet. Két mászást néztünk ki.: A rövidebbnek tűnővel kezdtünk. 3 fúrás, és egy kis omladékos 

termecskébe jutottunk. Itt mivel az omladékra nem akartunk lépni kellett még fúrni 3-at a falba, 

hogy kiderüljön mi van felettünk. De sajnos további omladék zárja el az átjutás lehetőségét. Az 

omladék a 20kg-6000kg-ig változik. Ürge odu... 

 

Mászás  
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Másik mászás jobbnak tűnik, és nagyjából irányban ugyan az lehet, csak itt eleve fellátunk 30m-

t. Megkezdődik a mászás. Én mászok, Kinder biztosít, Erik forgat.. Mivel a mászás egy elég aktív 

vízfolyásban vezet fel, ezért attól megpróbáltam tartani bizonyos távolságot. Próbáltam úgy 4-

5m-el távolabb maradni tőle. Nem mintha ez egy nagy víz betöréskor érne valamit, de legalább 

az illúzió megvan... Aztán elfogyott a vas, és megkértem Eriket, hogy szerelje ki alattam a 

vasakat, és hozza fel. Így legalább Ő is mozog majd kicsit. Meg is történt a felső kettős stand, és 

elindult a kiszerelés alattam. Már majdnem fent volt nálam, amikor valami változást hallottam a 

víz hangjában, és megkértem Eriket, hogy kurva gyorsan menjen le.... Aztán én is le ereszkedtem, 

de a víz nem érkezett meg szerencsére. Farkast kiáltottam... Eddigre az idő kezdett eljárni 

felettünk, és már 11h volt. Abba hagytuk a mászást, és elindultunk haza a Bivakba. 

Mivel volt még egy kis időnk, neki álltunk, azaz inkább feküdtünk az ET6-ET5 összekötés 

átásásának. Régen nem éreztem magam ennyire vidámnak, mint ebben a helyzetben. Egyszerre 

két alagút kezdett felharapódzni az Et6 jelköve felé. Erik tolta a Szervíz-alagutat, Mi meg a 

Kinderrel a féregjáratunkat a főte vélt hullámai alatt.. Túrtuk mindennel. Kapával, kalapáccsal. 

Nekem a leg jobban a kézgép jött be. Azzal tudtam jól feszegetni az agyagos homokot.. Végül 40 

perc alatt sikerült átjutnunk, és megtörtént az első át gebődés. De Eriknek úgy tűnik nem lesz a 

kedvence  8m kuszoda... És a Vidám barakk a Bivakba ért...  

 

Átásás az Et6 felé.. 

 

Bivak élet 

 

Prez mix: végy egy szelet vastag fokhagymát, sózd meg, nyomjál rá Plutóniumos Vasabit. Rágd 

szét teljesen, és amikor a hatás a maximumon van, igyál rá egy korty pálinkát! 
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Éjjel megindult a Tihany vízesése, 22h-kor. Ment vagy 2 órán át.... 

Szitu: Fekszel egy sátorban -400m mélyen, és tőled 12-15m-re megjelenik egy 90m magasról 

aláhulló vízesés, ami komoly légmozgást is generál! 

2021 08 28 Szombat            Véletlenek márpedig vannak....: 

Várakozás, mert a víz megint dübörög a Tihanyban.. Már majdnem feladtuk a napot, amikor végre 

észhez tértünk, és elindultunk. Erik csizma probléma miatt ma a Bivakban marad. Mi elindultunk 

a Halál-zóna felé, ami a leg távolabbi pont körül található a Nort Face-ben. Itt egy nagyon jó 

irányba mutat ki a Halál-zóna, azaz Észak felé! Míg Laccék elkezdik a zóna feltérképezését, addig 

én elmegyek a mászáshoz a cuccokért. Mert úgy ítéltük, jelenleg vannak annál jobb helyszínek 

is. A kötelet a mászásban azért bent hagytuk.. 1 óra alatt sikerült is vissza érnem, és csatlakoztam 

a térképezéshez. Ezt a zónát a Lacc úgy ítélte meg, hogy már régen nem járja víz. Ezért le értékelte 

Halálka-zónára  Ezzel én nem biztos hogy egyet értek, de úgy se fogunk erre sokszor járni, tehát 

ám legyen. Vagy mégis? A zóna végén egy nagyon markáns vetőbe botlottunk. Kelet felé nem 

lehet benne menni semmit, de Nyugati irányba egy pár métert lehet menni. A vető nagyjából 

15cm, és 50cm szélesség között mozog. Gyalogosan sajnos pár méter és elszűkül. Felettünk sík 

helyen konglomerátum van beszorulva a hasadékba. Szinte fel adtuk a dolgot, hogy itt nem lehet 

tovább menni, mikor úgy döntöttem, amíg térképeznek addig felmászok. Hátha. És igen, 5m 

magasan át lehet rajta gebődni. Mondtam a többieknek, hogy szétnézek. Ők, oké. Kb 40m 

oldalazás után, víz hangjára lettem figyelmes! Bejutottam egy akna talpra, amiben folyamatosan 

csorog a víz mindenemre. 4m széles alapterületű aknatalp, benne gigászi konglomerátum 

tömbbel. mellette átlátok tovább a vetőben. „Gyertek utánam, megy tovább!!!” Átjöttek. A 

kőtömb alatt sikerült simán átbújnunk. És még mindig megy! És ráadásul kissé még szélesebb is 

a vető, 70cm kb. Megint vagy 50m, és egy mély szakadékká vált a vető alja. A Distó eleinte nem 

is tudta mérni, aztán valahol a mélységben mégis mért egy -40.st. A kövek amiket bedobtunk 

ennél sokkal mélyebbről tanúskodtak, azok még bőszen mentek lefelé, tehát nagy az esélye, hogy 

a mérés falat ért... Nézegettem hogy mit lehet itt tenni, se kötél, se semmi. A szélesség max 1m. 

Ezen a szintem szintén törős, bemászhatatlan a fal. Akkor ennyi? És ismét fel néztem, amikor 

feltűnt, hogy ott mászhatóbb. És nem is kell, csak 7-8m hosszban átmászni. Mivel az ember 

mászási képessége ha kiforrt, akkor mindegy hogy 2m vagy Xm magasan mászik, azt tudja 

abszolválni. Csak egy kis pszichés hatás ami hátráltatja ekkor az embert. Szerencsére ezeket a 

dolgokat megtanultam kezelni, így nem is volt annyira vészes. Habár amikor majdnem átértem, 

elsütöttem a Medvés poént, miszerint ha lesz medve, lesz sz@r is. Megfontolt, de sima travi volt. 

Megbeszéltük, hogy az aknán túlra nem követnek... A vető még ez után is ment sokat, de halló 

távolságból tudtunk kommunikálni... Aztán megláttam egy kötelet. Először nem kezdtem örülni, 

mert 2019-ben egyszer már találtunk egy kötelet, amiről kiderült hogy a mienk... De ez nem a 

mienk volt! Hozzám közel, nagyjából 1m-re. Kar nyújtásnyira, az alja felbabázva. tőle nem 

messze egy karbidos banán! S3!!!!! Kiabáltam, hogy megvan! De nem értették, mert messze 

voltak. Lefényképeztem, és próbáltam megjegyezni a helyszínen látottakat. Szemben jön le a víz, 

olyan mintha egy meander falán tenné. Alattam 5-7m-re velem szemből folyik a víz, és 

konglomerátum darabok, tömbök minden felé.. Nagy örömömben, hogy megjelöljem a helyszínt, 

elhelyeztem egy magyar Sport-szeletet a kötél mellett, száraz területen. Ezt biztosan meglátja 

majd aki erre ereszkedik az elkövetkező években. Habár lehet hogy ez nem mostanában lesz... Az 

a lényeg, hogy megvan! Na de pont itt??? Nem gondoltuk volna! Vissza mentem a többiekhez, és 

együtt örültünk a találásnak! Mutattam a fotókat, és boldogság áradt szét bennünk! Kifelé az 

elmaradt térképezési pontok is felvételre kerültek, aztán futás vissza Erikhez is a nagy hírrel! 



                  

 

  

 

 

 
Kötél az S3-ban,                                 Karbidos-banán az S3-ban 

 

 

Visszaérve a Bivakba újra és újra meséltük a dolgot egymásnak. Szinte felfoghatatlan volt az 

egész. Főleg a térképek alapján érthetetlen, hogyan kerül oda az S3. De ott van. Nincs ott más. 
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Prez-mix! 

És álmodoztunk... 

2021 08 29 Vasárnap     Utolsó lehetőség idén.. 

Eljött az utolsó munkával tölthető nap a Prezben. Csizma miatt Lacc ismét a Bivakban maradt. 

Mi pedig elindultunk hogy Erik kimássza a már oly régen nézegetett ET5 nagy akna szemközti 

ablakába vezető utat. Hamar oda értünk, 1,5h alatt. Erik elkezdte befúrni a majomhidat, ami 

nagyjából 10-12m lehet. Aztán a 3-nál kiesett a vídia a szárból. Nem baj, van másik! Megy a 

robot, Erik dolgozik, én nézem, Kinder filmez. „Már belátok, mondja. Még 3 fúrás és bent 

vagyok!” Aztán fémes csengés, és a fúró lepörög a szárról. Vazze! Eltört a pót fúrószár is . 

Végül egy kisseb ereszkedés után sikerült bemásznunk egy ablakkal lejjebb, ugyan oda, ahová a 

majom-híd menne. 4m*6m*6m termecske, 3 nyílással. És megy a Foszil! Mikor mindhárman 

beértünk, egyszerre indultunk a felfedezés útján. Ujjra megadatott, de mennyit kapunk? 4,5-6m 

széles, és változóan 1,3-5m magas foszil. Csodás hullám kagylókkal! Elágazik! Jobbra tartunk.. 

És a jelenlegi végén, egy akna! A túlfalon pedig folytatódik a foszil? Ezt most nem tudjuk meg, 

mert se kötél, se vas, se idő. Majd jövőre! Elkezdtük felmérni, de csak poligont vettünk fel róla, 

és egy sebtében összedobott vázlatot. Az elágazásról kiderült, hogy csak kerülő járat, de az is szép 

tágas. Így is a mai mérleg +204m, és az akna a végén! 
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Férfiak álma jelenlegi végénél.. 

 

 

Kértünk, és adatott. Köszönjük Prez! Visszatérve a Bivakba, ismét nagy volt az öröm! 

Készülődés a holnap reggeli kimenetre. 

2021 08 30 Hétfő     Úton az ég felé.... 

Szép komótosan kimásztunk a barlangból, de fent az időjárás nem fogadott minket a kegyébe. 

Szemerkélt az eső, majd esett, és jött a köd. Döntöttünk, ma a DVP-ben alszunk, az elődeinkkel, 

és az emlékeikkel..... 

Az idei expló eredményei: 

            Több mint 500m újonnan feltárt járat. 

            Az S3 barlang földalatti összekötése a PEB-barlangrendszerünkkel. 
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 Én kétszer érzékenyültem el idén a barlangban. 

      1. mikor sikerült megtalálni az S3-at. 

    2. amikor azt láttam, hogy az Erik milyen szépen felnőtt a Prez nehézségeihez. Soha nem fogom 

elfelejteni, azt amikor először lent volt velünk a bivakban, és milyen    riadt ábrázattal nézett, 

amikor a Tihanyban dübörgött a víz, és rázta a szele a sátrat.... 

 
 

Többször próbáltam megfogalmazni, hogy most ide mit írjak. De nem tudtam rendesen összerakni 

a gondolatokat szavakká. Röviden: Mindenkinek köszönöm!!!!! 

Fotók: Kinder és Modor 

Modor 2021. 09. 19. 

2021.09.02-06. ŐSZI CANIN 

Esemény:  Őszi Canin                                         

Helyszín, időpont: Sella Nevea, Canin, Olaszország   2021.09.02-06.          

Esemény jellege:  
Az esemény célja: A Rolo barlangban maradt szemét felszínre juttatása, túra                              

Résztvevő PFBKE tagok: Borzsák Kamilla 

Résztvevő külsős személyek: Egri Bori 

 

Szeptember elején hosszas és utolsó pillanatos hezitálások ellenére végül győzött a hegyek utáni 

vágyunk, és elindultunk Kamillával, hogy csatlakozzunk egy kissé szerteágazó lehetőségekkel 

teli hétvégére a Caninra. A korábbi (Lacnak és Eriknek köszönhetően 50%-osan Papp Ferences) 

Prez bivak négyfős csapatából Modor és Kinder kinn maradtak élvezni a hegyet még egy kicsit - 

ők vártak bennünket a Gilbertinél. Az időjárás kivételesen fordítva volt szeszélyes, mint ahogyan 

az lenni szokott, így történt, hogy a felvonó tetejére érve 5 fokkal több volt,mint a völgyben, és 

hogy az egész hétvégés "lóg-az-eső-lába" előrejelzés verőfényes napsütéssé változott. 

Első nap (péntek) a Increduli-barlang magyarok által felfedezett részeit néztük át Modor 

vezetésével és jegyeztük föl a további kutatási pontokat. Megállapítottuk, hogy egy nyári táborban 

ez egy kellemes és hasznos program lehet azoknak, akik nem óhajtanak leereszkedni a bivakba(és 

szakadt overáljukkal szeretnének villogni). 

Másnap (szombat) reggel lepacsiztunk a Sismába induló csapattal (Tapsi,N.Zsófi, Kagyó, Birka), 

a Novellit kutató Gema-Kati párossal és a barlangászok jegesmedve-lelkű rémével, majd az 

FTSK-Cavekids képviselőivel (Kalotai Zsófi, Zudi, Tege, Kiskovi) elindultunk a Rolo-Magyar-

barlang átmenő túrára, mely a tömény élvezet mellett hasznosságával is kitűnni igyekezett. 8 

https://1.bp.blogspot.com/-crsGav6F4lQ/YUcE8PgQUdI/AAAAAAAAQMo/N7ZX3IkRV-0LzlzX64Hsy6Uju0GXPuWlQCLcBGAsYHQ/s1280/thumbnail_IMG-4408.jpg


begnyi szemetet hoztunk ki az Enyémke teremből és egy kicsit a Humbold bivakból is. Jórészt 

kötelek,némi múlt évezred-beli karbidmész és vasak maradtak lenn. 12 órásra sikerült a túra, 

mivel összesen nyolcan voltunk és többnyire együtt közlekedtünk. Megkönnyebbülve értünk ki a 

2 fokból a 4 fokba és szorongva kerestünk a fű közt a sárga beget, amiben Stavi a megbeszéltek 

szerint a bakancsainkat odatranszportálta - ám nem találtuk sehol! Akkor még nem sejtettük, hogy 

további 4 óra szopás vár ránk. Először nem találtuk az ösvényt, ezért a hegyoldalban 

szerencsétlenkedtünk 1 órán át. Már éppen a kényszerbivak gondolatát ízlelgették a többiek, 

amitől én halálra rémültem és inkább megtaláltam az ösvényt (életem eddigi egyetlen 

tájékozódási sikere). Innen zökkenőmentesen értünk el a nyári táborig, majd meglett a jelzett 

ösvény is, egy fenyőfáról figyelő áhított sárga beggel, amiben nemcsak bakancsok voltak, hanem 

víz és sör is. A kiszáradástól immár megmenekültünk (8 emberre 2 sör?!), úgyhogy másfél óra 

után a holdfényes éjszakában a Gilberti felé vettük az utunkat, elbúcsúzva a hegyről lemenő 

FTSK-Cavekids különítménytől. A Gilbertiben második éjszaka sajnos nem aludhattunk, így jó 

ötletnek tűnt, hogy Kamilla és én beköltözzünk a kazánházba, ahol aztán a kazán meglepetés-

szerűen zúgni kezdett. Eme nem túl pihentető éjszaka után Modor és Kinder, akik már nagyon 

vágytak szívszerelmeik után, elbúcsúztak. Kicsivel később mi is lejöttünk a hegyről Kamillával 

és egy kristálytiszta hegyipatak vizét jól összebarnáztuk a cuccmosással. Ezúttal passzívan is 

pihentünk, a tónál vagy 12 órát aludtunk, s végül hétfőn Perényi Katival együtt hazafelé vettük 

az irányt. Nehéz szívvel jöttünk el otthonról, de visszaszokni sem volt könnyű... 

Bori=)-- 

 

 

2021.09.24-27. KACNA KUTATÁS 

 
 

Esemény: Őszi Kačna kutatás                                              

Helyszín, időpont:    Kačna Jama, 2021.09.24-27.            

Esemény jellege: barlangi túra, kutatás 

Az esemény célja: Cseh kutató csapattal közös expedíció a Lamski Rov-ban                               

Résztvevő PFBKE tagok: Szabó Etelka, Csepreghy Anna, Vági Alexandra, Vági 

Domonkos,Váczi Ábel                                              

Résztvevő külsős személyek: Cseh kutató csapat (vezető: Tomas Roth) 

  

Összefoglaló: 
A társaság péntek délután korán szabadult a munkából, ezért azt terveztük, hogy 2-3 körüli 

indulással leérünk Divača-ba este 9-10 órára; szerettünk volna még aznap este lemenni a bivakig, 

ezzel megspórolva a másnap reggeli szüttyögést. Ez a szép tervünk meghiúsult, amikor Hévíz 

magasságában kiderült, hogy Eti nem hozott slószt. Gyors brainstorming indult, végül az 

expedíció cseh vezetője, Tomas telefonon megígérte, hogy hoz felszerelést. Ők viszont csak késő 

éjjel terveztek a barlanghoz érni, ezért az esti leereszkedésnek sajnos lőttek, a felszínen ragadtunk 

(a kényszerbivakolás mintájára megalkottuk a kényszerfelszínezés fogalmát). Sebaj, vettünk sört 

és virslit, illetve raktunk tüzet. Éjfél körül elcsomagoltuk magunkat a hálózsákjainkba. Hajnalban 

befutott Tomas és Jiří. 

Szombat reggel egyeztettük a terveinket Tomasékkal, majd ők elborzadtak az Eti gázfőzőjén 

időnként a főzőfej alatt fellobbanó lángnyelvtől. Eti megmutatta nekik, hogy no problem, csak el 

kell fújni. Nem lettek sokkal nyugodtabbak. 

A csapat eleje elindult a bejárati aknába, a vége pedig csörlővel engedte lefelé a cuccokat. Az 

aznapi feladatunk a bagek bivakba juttatása volt. A saját bivakos és csónakos bagjeinken kívül a 

cseh csapat közcuccait is megkaptuk. Úgy döntöttünk, hogy nem szeretnénk fejenként 3-4 beggel 

túrázni a bivakig, inkább két kört megyünk. Ezzel a szombati nap nagy része el is ment, ezért nem 



indultunk el a Lamski Rov felé. 

Vasárnap neoprént öltöttünk, és elindultunk a kutatás helyszínére. Megállapítottuk, hogy a 3-5 

mm-s neoprénben baggel túrázni meglehetősen mazochista dolog. Kárpótolt minket a Kačna 

szokásos nemtörődöm szépsége: itt egy vízesés, ott egy falnyi cseppkőlefolyás, amott egy 

zöldeskék vízű tó. Sajnos a víz által lehordott szeméttel is sűrűn talákoztunk, ez megakadályozta 

a teljes idill érzését. A viszonylag alacsony vízállás miatt a kisebb tavakon való átkelés sem ment 

zökkenőmentesen, több helyen ki kellett lépni a csónakokból egy-egy kőpengére, hogy ne 

akadjunk fenn. Domi és Szandi így is fel(le?)akadt egy olyan részen, ahol alacsony volt a plafon 

és a vízszint is. Amíg kioperálták magukat az ördöglakatra hasonlító pozícióból, mi, többiek 

alaposan szemügyre vehettük a barlangi faunát. Nekem nagyon tetszettek a 2-3 cm nagyságú 

barlangi rákok. 

Tó tavat követett, egyszercsak elértük a Lamski Rov indulási pontját. Tomast követve a napi 

feladatunk helyszínét is hamarosan megtaláltuk: a fő ágtól kissé felfelé irányuló oldalág, amelyből 

nem túl nagy hozamú, de kitartó víz szivárgott. 3-4 m után a víz „szifonhoz” ért, a járat iszappal 

való feltöltődése miatt a csermely közvetlenül a plafon felől érkezett. Tomas utasítása: nézzük 

meg, hogy a járat megy-e tovább, ha megbontjuk az iszapot. Ezután a többi cseh barlangásszal 

együtt továbbment a főágban kürtőt mászni és térképezni. Valószínűleg nem számolt azzal, hogy 

a PF legutóbbi bontási helyszíne a Kis Zöld Kőevő volt, ahol a kitöltést egyiptomi falrajzra 

hasonlító pozícióban, elfordított fejjel, széndioxiddal telt tüdővel adogattuk fel (zacskóban, mert 

a vödör nem fért le…). Ezek után egy olyan bontás, ahol többen elférünk, végtelen depóhely van, 

és kényelmesen tudjuk adogatni a kitermelt iszapot, hihetetlenül fellelkesítette a társaságot (főleg 

Etelkát). Így aztán jó magyarosan elkezdtük teljes szelvényben bontani a járatot. 

Órákkal később visszaérkezett a cseh kutató csapat, és szembetalálta magát az általunk kitermelt 

több köbméter, salmonellás hasmenésre hasonlító agyagos iszappal. Kissé tanácstalanul 

szemlélték, hogy miért kellett kb 3 m előrehaladásért ilyen dágványt csinálni, amikor az általuk 

vizsgált végponton most mértek fel 50 m új szakaszt (amely sajnos visszaért egy, már ismert 

folyosóra). Etit úgy kellett kirángatnunk az oldalágból, annyira belejött a túrásba. 

Visszafelé szedtünk egy kis szemetet, és megmártóztunk egy-két tóban, hogy az iszap nagyját 

lemossuk magunkról. 

Este a bivakban nagy társasági élet zajlott, több színes kifejezést tanultunk egymástól a cseh 

csapatal. Mivel az egyik kisebb csónak defektes lett, megragasztottuk. 

 
Csehek és magyarok a bivakban (Pavel Kubálek képe) 

Hétfőn reggel sajnos már ki kellett jönnünk, így ez egy rövid, velős akció lett. Színesítette a kiutat, 

hogy kijött velünk az egyik cseh barlangász is, aki csak minimális szinten beszélt angolul. Némi 

activity-vel szerencsére elboldogultunk. 

A cseh közcucc nélkül gyanúsan könnyű volt kimenni. Sajnos a csörlőre így is csak két adagban 

fértek fel a bagek, ezért Etivel lent maradtunk a bejárati akna alján, amíg az első kör felért. Egy 

idő után alaposan átfagytunk (az akna alján 2-3 fok körül lehet a hőmérséklet, és huzat is van), 

ezért elővettem egy kézmelegítő párnát, ami az ígéret szerint levegővel érintkezve aktiválódik. 

https://www.pfbke.hu/fenykepek/kacna-jama-2021.09/kacna.html


Az enyhe langyosság, amit produkált, jólesett a kezünknek, de nagy csodát nem tett, így örömmel 

üdvözöltük a leereszkedő drótkötelet. Gyorsan indultunk is kifelé. Az Etelka belső zsebében 

felejtett melegítőpárna a bejárati akna felénél felébredt, és szegény Eti (aki szintén elfeledkezett 

róla) el sem tudta képzelni, hogy mi égeti ki mindjárt az overallját. 

Kiérve gyors öltözés, indulás haza. A szokásos beszélgetés közben Eti egyre jobban fészkelődött, 

sziszegett, majd a zsebébe nyúlva mérgesen felkiáltott: 

 Nem hiszem el! A rohadt melegítőpárna!!!! 

A kegyvesztett párna az ajtózsebben utazott hazáig. 

Dr. Csepreghy Anna 

 

2021.10.09-10. CSALÁDOS HÉTVÉGE A GERECSÉBEN 

 

Esemény:  Gerecse                                        

Helyszín, időpont:  Gerecse, Pusztamarót, 2021.10.09-10.              

Esemény jellege: Családos kirándulás és barlangászat 

Az esemény célja: Kis barlangok megtekintése, bemutatása a legifjabb 

korosztálynak                              

Résztvevő PFBKE tagok: Borzsák Veronika, Borzsák Kamilla, Holl Balázs, Egri László, 

Szabó Emőke, Szabó Andrea, Szabó Géza, Králl Péter, Rosales Mária,  

Résztvevő külsős személyek: Tóth Éva Mária, Povázsay Zoltán, Povázsay Anita, Tóth 

Nikolett, Balogh Imre, Balogh Imó, Balogh Regő, Somogyi Andrea, Rántó András, Nagy 

Gergely Domonkos, Nagy Hubert, Nagy Berkenye, Nagy Ilonka, Rántó Ludovika, Rántó Elza, 

Holl Borka, Králl Janka, Egri Borbála, Egri Kilián, Egri Lehel, Varga Sándor, Sári Vince, Sári 

Etelka, Varga Ákos, Varga Levente 

 

A szombati napra nagyon sokan győltünk össze a kirándulás kiinduló pontjának meghirdetett 

Pusztamaróton. Gyorsan elfoglaltuk leendő szállásunkat, ami sajnos sokkal kisebb volt,mint 

amire számítottunk, aztán indultunk is gyalogosan tovább, hogy időben elérjük a Pisznice-barlang 

bejáratát, ahova 11 órától szólt a látogatási engedélyünk. Kétszer 10 fős csapatokra bomlottunk, 

beöltöztetett kis barlangász gyermekeinkel bevetettük magunkat a barlangba. Míg az első 10 fős 

csapat barlangászott a többiek a bejáratban élvezték a jó időt, ettek-ittak játszottak. Utána csere 

következett. Délutánra a Pisznice-zsombolyba volt enfedélyünk, de ide a résztvevők legnagyobb 

többsége már nem mert elindulni, mert a kicsiknek elégnek bizonyult egy napra ennyi barlang 

élmény is. Végül egyedül Szabó Géza ment el, és kereste meg a bozótosban alaposan elbújt 

bejáraton keresztül a barlangot. A többiek kisebb nagyobb kirándulásokkal haza – vagyis vissza 

mentek a szállásra. Szabó Andinak köszönhetően finom leves várta a társaságot vacsorára. Az 

este felülmúlhatatlan ricsajozással, gyerek visítással, párnacsatával, matraconcsúszdázással telt, 

amit a felnőtt társaság próbált néhány értelmes szó váltásával és egy-két pohár bor elfogysztásával 

túl élni. 

Másnap sajnos intenzív esőzésre és hidegre ébredtünk, és egy nagyon fárasztó éjszaka után a 

többségnek leginkább cask hazamenekülni volt kedve. Szabó Géza azért ismét bebizonyította,h 

volt értelme engedélyt kérnünk, mert ő ma is neki indult, hogy a Tűzköves barlangot és az ott 

fellelhető pókállományt felkeresse. 

Összességében elmondhatjuk, hogy gyönyörű helyszínen és jó programokkal telt a hétvége, de 

ennyi kisgyerek egyrakáson rendkívül hangos és fárasztó.  

 

2021.12.05 MIKULÁS-TÚRA 
 
 

Esemény:   Mikulástúra                                  

Helyszín, időpont:  Budakeszi Vadaspark              

Esemény jellege: kisgyerekes felszíni túra 



Az esemény célja:   túra                            

Résztvevő PFBKE tagok: Borzsák család, Szabó család 

Résztvevő külsős személyek:  

 

A túra nagyon jól sikerült!  

A részvételt tekintve a Szabó család nagyon erős napot tudhat maga mögött: 4 családdal, 

mindkét távban képviseltették magukat. A túrázóknak mintegy 77 %-át alkotva ezzel. 

A felnőtt csapat is elindult 2 fővel (Etelkáék), de végül a hegy tetején lévő partiba (nem várt 

expedíciós nehézségek folytán) nem futottak be. 

 

A gyerekek amúgy nagyon lelkesen, csillogó szemmel gyalogoltak a hidegben (hiszti sem volt, 

és azt sem kérdezték meg százszor, hogy mikor érünk már oda). Szüleik örömére minden 

alkalmat megragadtak az éppen befagyófélben lévő disznófürösztő dagonyákban és 

pocsolyákban való megfürdésre. Nagyon szép Mikulás dalokat énekeltek útközben.  

A Mikulás teli zsákja (amit rám bízott), bizonyosan jó helyre került. 

 

Borzsák Veronka 

     
 

 

 

 

 

Budapest, 2022.05.16      ----------------------------- 

                 Markó Gábor 

       A Papp Ferenc Barlangkutató Egyesület 

                     elnöke 


